



25 كانون الأول/ديسمبر 2023

الاجتماع الأول للجنة فلسطين في الجمعية البرلمانية الآسيوية

طهران، الجمهورية الإسلامية الإيرانية

10 كانون الثاني/يناير 2024

المذكرة التوضيحية للجنة فلسطين

استناداً إلى اجتماع المجلس التنفيذي الأخير في أنطاليا، تركيا، والقرار المتخذ بشأن تشكيل لجنة فلسطين، نود إبلاغ الأعضاء الموقرين في الجمعية البرلمانية الآسيوية بأن الاجتماع الافتتاحي لهذه اللجنة سيعقد في 10 كانون الثاني/يناير 2024، بحضور ممثلي الجمعية البرلمانية الآسيوية.

وكما تعلمون، فإن الحالة المأساوية والمؤلمة للنساء والأطفال والمسنين والمرضى في غزة مستمرة، إلى جانب الأعمال الوحشية المستمرة التي يرتكبها النظام الصهيوني. إن الحالة الراهنة في غزة هي نتيجة للظلم، وانتهاكات القوانين، والتجاوزات الواسعة النطاق، وتجاهل اللوائح الإنسانية الدولية وقواعد حقوق الإنسان. لقد حُرِمَ شعب غزة المضطهد، ولا سيما النساء والأطفال، من حقوقه الأساسية، على الرغم من القرارات العديدة الصادرة عن الأمم المتحدة والمحافل الدولية الأخرى التي تشدد على حقوقه غير القابلة للتصرف. لقد ارتكب النظام الصهيوني المعتصب جرائم لا حصر لها في الأراضي المحتلة، متهرباً باستمرار من العواقب القانونية ويديم أعماله الإجرامية دون أن تحاسبه أي محكمة دولية. ونتيجة لذلك، لا تزال الحالة في غزة تتدهور.

وفي ضوء هذه الظروف، قرر مجلس الشورى الإسلامي للجمهورية الإسلامية الإيرانية، بوصفه نائب رئيس اللجنة المعنية بدولة فلسطين، استضافة الاجتماع الأول لهذه اللجنة. والهدف هو معالجة هذا الوضع اللاإنساني، وتوفير منبر للنظر بجدية في الظروف الحرجة التي يواجهها الشعب الأعزل في غزة، وضمان التنسيق مع نائب رئيس المجلس الوطني



الفلسطيني، الذي يتولى رئاسة اللجنة. من المقرر عقد الاجتماع الأول للجنة فلسطين في 10 كانون الثاني/يناير 2024 في طهران.

أهداف الاجتماع:

- يهدف الاجتماع إلى معالجة القضية الفلسطينية، مع التركيز بشكل خاص على أزمة غزة، في الإطار التالي:
1. تنسيق الجهود التي تبذلها البلدان الآسيوية من أجل تحقيق وقف دائم لإطلاق النار ووقف فوري لجرائم الحرب، بما في ذلك القتل الجماعي للمدنيين، ولا سيما النساء والأطفال، على يد النظام الصهيوني في قطاع غزة.
 2. الإجراءات التي تتخذها البلدان الآسيوية لتيسير إيصال المعونة الإنسانية إلى السكان الخاضعين لحصار غزة، ولا سيما المساعدة الطبية والصحية، والغذاء، ومياه الشرب، والوقود.
 3. لفت الانتباه الدولي إلى مسألة عودة اللاجئين إلى أراضي أجدادهم.
 4. الجهود الدولية لإقامة دولة فلسطينية مستقلة وعاصمتها القدس.
 5. إرسال وفد من الدول الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية إلى غزة للتحقيق في الوضع الإنساني وجرائم الحرب والإبادة الجماعية التي ارتكبتها النظام الصهيوني، وتقديم شكاوى قانونية ضد مرتكبي هذه الإبادة الجماعية في المحاكم القضائية والجنائية الدولية.
 6. إنشاء صندوق مدعوم من الدول الآسيوية لإعادة بناء البنية التحتية التي دمرت خلال التفجيرات التي شنها النظام الصهيوني، ودعوة الدول الأخرى إلى المساهمة في هذا الصندوق.





December 25, 2023

The first APA meeting of the Palestine Committee

**Tehran, Islamic Republic of Iran
January 10, 2024**

Palestine Committee concept note

Considering the recent Executive Council meeting in Antalya, Türkiye, and the decision made regarding the formation of the Palestine Committee, we would like to inform the esteemed members of the Asian Parliamentary Assembly that the inaugural meeting of this committee will take place on January 10, 2024, with the presence of the representatives of the Asian Parliamentary Assembly.

As you are aware, the tragic and distressing situation of women, children, the elderly, and the sick in Gaza persists, alongside the ongoing brutal acts committed by the Zionist regime. The current state in Gaza is a consequence of injustices, violations of laws, widespread transgressions, and the disregard for international humanitarian and human rights regulations. The oppressed people of Gaza, particularly women and children, have been deprived of their fundamental rights, despite numerous resolutions from the United Nations and other international forums emphasizing their inalienable rights. The usurping Zionist regime has committed countless crimes in the occupied territories, continuously evading legal consequences and perpetuating its criminal actions without being held accountable by any international court. Consequently, the situation in Gaza continues to deteriorate.

In light of these circumstances, the Islamic Parliament of the Islamic Republic of Iran, as the vice- chair of the Palestine Committee, has decided to host the first meeting of this committee. The objective is to address this inhumane situation, provide a platform for serious consideration of the critical conditions faced by the defenseless people in Gaza, and ensure coordination with the Vice-President of the Palestinian National Assembly, who serves as the committee's chair. The first meeting of the Palestine Committee is scheduled to take place on January 10, 2024, in Tehran.

Meeting Objectives:

The meeting aims to address the Palestinian issue, with a specific focus on the Gaza crisis, within the following framework:

1. Coordinated efforts by Asian countries toward achieving a lasting ceasefire and an immediate cessation of war crimes, including the mass killing of civilians, particularly women and children, by the Zionist regime in the Gaza Strip.
2. Action by Asian countries to facilitate the delivery of humanitarian aid to the people under the Gaza siege, specifically medical and health assistance, food, drinking water, and fuel.
3. Drawing international attention to the issue of the return of refugees to their ancestral lands.
4. International efforts to establish an independent Palestinian state with Jerusalem as its capital.
5. Sending a delegation from member states of the Asian Parliamentary Assembly to Gaza to investigate the humanitarian situation, war crimes, and genocide committed by the Zionist regime, and filing legal complaints against the perpetrators of this genocide in international judicial and criminal courts.
6. Establishing a fund supported by Asian countries for the reconstruction of the infrastructure destroyed during the bombings by the Zionist regime and inviting other nations to contribute to this fund.